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عدم حضور روحاني در دانشگاه تهران و چند نكته 

تأثيرنظريه»آبگوشتبزباش«برمراسمآغازسالتحصيليدانشگاهها!
»س�فر خارج�ي رئيس جمهور موجب ش�د 
ت�ا برگ�زاري مراس�م آغ�از س�ال تحصيلي 
دانش�گاه ها با تأخير مواجه ش�ود. اميدواريم 
ك�ه بع�د از بازگش�ت آق�اي رئيس جمه�ور 
زمان برگزاري اين مراس�م مش�خص شود. «

 اينه�ا بخش�ي از اظه�ارات محم�ود نيل�ي 
احمدآب�ادي در تاريخ 18 مهرماه 95 اس�ت. 
دانش�گاه ته�ران پي�ش از اي�ن و در ابتداي 
س�ال تحصيلي جديد نيز، با ارس�ال نامه اي 
از رئيس جمه�ور ب�راي حض�ور در مراس�م 
آغ�از س�ال تحصيل�ي جدي�د دانش�گاه ها 
دعوت ك�رده ب�ود. ب�ا اين ح�ال، خب�ري از 
حض�ور روحان�ي در مراس�م نبود و نيس�ت! 

  رئيس جمهور قيد دانشگاه را زد
حس��ن روحاني در معدود موارد حضور خود در 
دانش��گاه، تنها يك بار به نمايندگان تشكل هاي 
دانش��جويي فرصت اظهار نظر داده اس��ت. پس 
از آن ب��ود كه فيلم مرب��وط به انتق��ادات صريح 
يكي از دانش��جويان در جريان دي��دار مذكور به 
فاصله كوتاهي، ركورد يك ميلي��ون بازديد را در 
شبكه هاي اجتماعي شكست تا حالا روحاني در 
آخرين س��ال حضور خود در پاستور، قيد دوباره 

آمدن به دانشگاه را بزند! 
مس��ئولان دولت��ي البت��ه دلي��ل ع��دم حضور 
رئيس جمهور در مراس��م آغاز س��ال تحصيلي 
دانشگاه ها را مشغله كاري فراوان وي ذكر مي كنند. 
اين استدلال را مي توان تا حدي مقرون به صحت 
دانس��ت، چه اينكه روحاني قرار نب��وده بار ديگر 
به سخنان نمايندگان تش��كل هاي دانشجويي 
گوش كند و بابت آن دغدغه اي نداش��ته است! با 
اين حال، هنوز هم جاي يك س��ؤال ديگر باقي 
خواهد بود. سؤال ديگري كه مي توان در همين 
زمينه مطرح نمود اين اس��ت كه: مسئله حضور 
نمادين رئيس جمهور در دانشگاه تهران و نفسِ 
اهميت دادن به جايگاه دانشگاه، چه موقعيتي در 
بين اولويت هاي دولت يازدهم و شخص روحاني 
دارد؟ و چگونه است كه روحاني ترجيح مي دهد 
در آخرين س��ال حضور خود در كسوت رياست 
جمهوري نيز به جاي دانش��گاه رفتن به كارهاي 
مهم تر ديگري بپردازد؟! طبيعتاً براي پاسخ دادن 
به اين سؤال ابتدا بايد به واكاوي جايگاه دانشگاه 
در منظومه فكري دولت يازدهم پرداخت. از اين 
نظر ابتدا بايد توجه كنيم ك��ه: دولت يازدهم دو 
سال ابتدايي عمر خود را صرف چانه زني با مجلس 
و تعويض پي در پي وزير و سرپرس��ت در وزارت 

علوم نمود. 
مسئله اي كه نش��ان داد اين وزارتخانه جايگاهي 
در بين اولويت هاي اصلي دولت اعتدال نداشته و 
قريب يك سال بدون وزير بودن آن هم آسيبي به 
برنامه هاي اصلي روحاني نخواهد زد! معين نبودن 
تكليف وزارت علوم طي سال هاي گذشته باعث 
شده بود تا بس��ياري از دانشگاه هاي كشور بدون 

رئيس باقي بمانند و مديريت فضاي علمي كشور به 
اميد خدا رها شود! روحاني سپس براي نشان دادن 
عمق نگاه حاشيه اي و ابزاري خود به وزارت علوم، 
بر موج دروغين »بورسيه و ما ادراك البورسيه« 
سوار ش��د! موجي كه فضاي علمي دانشگاه هاي 
كشور را براي مدت مديدي تحت تأثير خود قرار 
داد. خودكش��ي دانش��جويان البته آب را در دل 
دولتيان تكان نداد. روحاني بدش نمي آمد تا همين 

حالا هم از موج »بورسيه«، سواري بگيرد. 
  ورود رهبري به موضوع

رهبر فرزانه انقلاب اما به عنوان مدافع سرسخت 
و قديمي حركت علمي كشور، نهايتاً خود با ورود 
به مسئله، مانع از ادامه اين بازي سياسي با محيط 

علمي و آكادميك كشور شدند. 
معظم له س��يزدهم تير 94 در جري��ان ديدار با 
جمعي از اساتيد دانش��گاه هاي كشور در همين 
زمينه فرمودند: »دانش��گاه را از حاشيه سازي و 
سياس��ت بازي دور نگه داريد. بورسيه ها آن طور 
كه روزنامه ها با آن بازي كردند، نبود. اگر راس��ت 
هم بود راهش اي��ن نبود كه مس��ئله روزنامه اي 
ش��ود. راه قانوني وجود دارد؛ خ��ب لغو كنند. در 
مسئله بورس��يه ها به خيلي ها ظلم شد و خلاف 
قانون، تدبير و اخلاق بود.« رهبر انقلاب در بخش 
ديگري از همان ديدار تأكيد كردند: »رسيدن به 
رتبه بالاي علمي در دنيا ناشي از شتاب بالاي رشد 
علمي كشور بود. اين شتاب امروز كم شده. امروز 
از رتبه شانزدهم علمي جهان تنزل نكرديم اما بايد 
ترقي مي كرديم. كاري كنيد كه شتاب رشد علمي 
فروكش نكند!« فروكش كردن شتاب رشد علمي 
كشور در مقايسه با ديگر كش��ورها تا هم اكنون 
ادامه دارد و وزير علوم به جاي عذرخواهي و تلاش 
براي جبران اين موضوع مي گويد ما روند قبلي را 

حفظ كرده ايم!
مسئله اي كه با واكنش رهبر انقلاب در ديدار اخير 
ايشان با نخبگان كشور روبه رو ش��د و فرمودند: 
»برخ��ي مس��ئولان در مقابل كاهش س��رعت 
پيشرفت علمي كش��ور مي گويند جايگاه علمي 
ايران پايين نيامده است، اما متوجه باشيم كه قرار 
بود جايگاه علمي ايران بالاتر ه��م برود نه اينكه 
صرفاً پايين نيايد.« ايشان همچنين گزارش هاي 
موجود درباره كند شدن يا توقف طرح هاي كلان 
تحقيقاتي در عرصه هاي مهمي همچون هوافضا، 
ماهواره، هسته اي و برخي زمينه هاي ديگر را مايه 
نگراني خواندند و تأكيد كردند: »مسئولان توجه 
كامل كنند كه اين گونه طرح ه��اي مهم مطلقاً 
نبايد كن��د، نيمه تعطيل يا متوقف ش��ود، زيرا با 
ايجاد خسارت علمي، دانشمندان جوان را مأيوس 
مي كند و اين خطر بسيار بزرگي است.«نگاه دولت 
يازدهم به وزارت علوم اما همچنان حاش��يه اي 
و ابزاري اس��ت. اين را توقف تخصيص بودجه به 
طرح هاي كلان ملي و س��قوط فاجعه آميز رشد 

علمي كشور مي گويد. 
در سال 2015، جمهوري اسلامي با توليد 39 هزار 
و 727 مستند علمي در نمايه اسكوپوس در رتبه 
16 دنيا قرار گرفته است. با در نظرگرفتن توليد 
43 هزار و 389 مستند علمي در سال قبل از آن و 
با يك حساب سرانگشتي به يك افت خيره كننده 
مي رسيم. افت رشد علمي ايران در سال 2015 به 
عدد منفي رسيده و مقدار منفي 8/5 درصد را به 
خود اختصاص داده اس��ت. اگر تغييرات سرعت 
رشد علمي كشور را به صورت شتاب رشد علمي 
تعريف كنيم، درسال 2015 كشور داراي شتابي 
كاملًا منفي به اندازه 13/5 درصد بوده است. همه 
اين واقعيات تلخ به ما مي گويد كه فرصت نداشتن 

حس��ن روحاني براي حضور در مراسم آغاز سال 
تحصيلي دانش��گاه ها، چندان هم عادي و بدون 
معنا نيس��ت. به نظر مي رس��د بي اعتنايي ممتد 
حسن روحاني به دانشگاه و دانشجو در طول 3/5 
س��ال قبل را بايد معلول بي اعتمادي مفرط وي 
و همفكرانش به نيروهاي ج��وان و تحصيلكرده 
داخلي و تكيه يكسره بر وعده هاي دشمنان ملت 
ايران براي حل مشكلات كشور در ابعاد مختلف 

دانست. 
  ب�ا نظري�ه آبگوش�ت بزباش ب�ه جايي 

نمي رسيم
واقعيت آن اس��ت كه حاكمي��ت گفتمان »ما 
نمي توانيم« بر دس��تگاه هاي مختل��ف دولت، 
مجالي براي توجه به نيروهاي نخبه داخلي نيز 
باقي نگذاشته است. كبكانيان عضو شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي چندي قبل گفته بود: »در يكي 
از جلسات شوراي عالي انقلاب فرهنگي گزارشي 
از عملكرد شركت هاي دانش بنيان ارائه داديم اما 
رئيس اين شورا در پاسخ به اين گزارش ها گفت 
كه ش��ركت هاي دانش بنيان به جايي نخواهد 
رسيد. پيشنهاد او اين بود كه بايد اين شركت ها 
را به كمپاني هاي بين المللي دنيا متصل كنيم!« 
پيش از اين سخنان تأسف بار روحاني البته اكبر 
تركان مشاور ارشد رئيس جمهور نيز گفته بود: » 
اگر قرار باشد تعرفه واردات برداشته شود، در هيچ 
صنعتي به جز آبگوشت بزباش و قرمه سبزي، در 
هيچ تكنولوژي توليد رقابتي و برتري نخواهيم 
داشت.« سؤال اين اس��ت كه اولاً اين تفكر چه 
تفاوتي با تفكر سلس��له فخيمه)!( قاجاريه دارد 
و ثانياً از حاملان اين تفك��ر مي توان چه توقعي 
در زمينه توجه به دانشگاه هاي داخلي داشت؟! 

قضاوت با شما!

برپايي مراس��م عظي��م عزاي حض��رت اباعبدالله 
الحس��ين)ع( را بايد در زمره واقعياتي دانست كه 
هر س��اله همچون رودخانه اي زلال و بي پايان در 
بس��تر زندگي ايرانيان جاري شده و حياتي دوباره 
به آنان مي بخشد. عاشورا هر سال همچون مرهمي 
شفابخش، زخم هاي فرهنگي جامعه را مداوا مي كند 
و در هجوم بي امان فرهنگ منحط غربي، يك تنه به 
مصاف آلودگي ها برمي خيزد. با اين حال، فرصت 
عاشورا را همگان به طور يكس��ان قدر نمي دانند! 
هيئت هايي هس��تند ك��ه قش��نگ تر، عميق تر و 
عاش��ورايي تر عزاداري مي كنند و بهره بيش��تري 
از زمزم عاش��ورا دارند. در اين مي��ان، هيئت هاي 
دانشجويي سهم ويژه اي را به خود اختصاص داده اند. 
هيئت هايي كه توانسته اند با ارائه سبكي جديد از 
عزاداري امام حسين)ع(، زمينه بهره مندي بيشتر 
مخاطب��ان از اين زمزم نور را فراه��م نمايند. تنوع 
برنامه ها، ت��دارك برنامه هاي خاص براي س��نين 
مختلف، استفاده از س��خنرانان و مداحان خوب و 
در يك كلام، متفاوت و زيباتر بودن، از ويژگي هاي 

خاص اين هيئت هاي دانشجويي است. 
هيئت دانشجويي ميثاق با ش��هداي دانشگاه امام 
صادق)ع( از آن جمله اس��ت. قدمت 26 ساله اين 
هيئت را ش��ايد بتوان اولين ويژگي جذاب و قابل 
تأمل آن دانست. در سايت اينترنتي هيئت، پيرامون 
معرفي آن مي خوانيم: »سال 69 يعني يك سال پس 
از فرمان تشكيل بسيج دانشجويي و طلاب توسط 
امام خميني رحمه الله عليه و ايجاد بسيج دانشجويي 
دانشگاه، ضرورت و كمبود يك هيئت دانشجويي 
كاملًا احساس گرديد و با رويكرد تجديد پيمان و 
ميثاق با شهيدان س��مت و سويي شهدايي گرفت 
و لذا نامش شد؛ هيئت ميثاق با شهداء.« واقعيت 
ديگري كه اين هيئت را متمايز مي كند، خودگردان 
بودن و اداره تمامي امور آن توسط خود دانشجويان 
است. غذاي نذري هيئت نيز با پول شخصي اعضا 
تأمين مي شود، به همين دليل هيئت معمولاً تنها 
بخشي از شب هاي دهه محرم را مي تواند به عزاداران 
حسيني شام نذري بدهد. غذاي نذري همان چند 
شب هم معمولاً با همكاري آشپزهايي از بين خود 

دانشجويان طبخ مي شود. 
آزاد بودن حضور عموم مردم در مراسم اين هيئت 

دانش��جويي، از ديگر وجوه تمايز آن است. قدمت 
اين سنت حس��نه نيز به 10 سال مي رسد. شواهد 
نش��ان مي دهد كه براي اولين بار در مراس��م دهه 
فاطميه سال 1385 درهاي دانشگاه و هيئت ميثاق 
با شهدا به روي مردم باز شده اس��ت. از همين رو، 
تدارك برنامه براي رده هاي مختلف سني از ديگر 
ويژگي هاي هيئت ميثاق با ش��هدا اس��ت. هيئت 
مخصوص نوجوانان، معم��ولاً تنها به تعزيه خواني 
مي گذرد و سعي دارد با استفاده از اين هنر آئيني، 
نوجوانان را بهتر با تاريخ واقعه حماسي عاشورا آشنا 
كند. براي كودكان نيز برنامه هايي تدارك ديده شده 
اس��ت. پدر و مادراني كه كودكان خود را به همراه 
آورده اند، مي توانند در طول برگزاري مراسم، آنها 
را به مهد كودك هيئت بسپارند و خود به عزاداري 

بپردازند. 
وظيفه اداره مهد كودك نيز بر عهده دانش��جويان 
دختري اس��ت ك��ه از خادمان هيئت به حس��اب 
مي آيند.  حضور فعال ش��عراي آئيني كش��ور در 
مراسم ها، از ديگر مميزات هيئت ميثاق با شهدا است 
و مصداق كامل حضور همزمان شور و شعور حسيني 
در عزاداري ها محسوب مي شود. وجود غرفه عرضه 
محصولات فرهنگي در جنب هيئت نيز يكي ديگر 
از مصاديق استفاده از تمامي ظرفيت هاي فرهنگي 
ممكن در فضاي هيئت است. برپايي مراسم هفتگي 
در تمام طول سال و حضور س��خنرانان برجسته 
در اين مراس��م، از ديگر ويژگي هاي هيئت ميثاق 

با شهداس��ت. در كنار آوازه ني��ك هيئت ميثاق با 
شهداي دانشگاه امام صادق)ع(، اما بايد از يك هيئت 
دانشجويي ممتاز و متمايز ديگر نيز نام برد؛ هيئت 
محبين اهل بيت)ع( دانشگاه هنر! هيئت دانشگاه 
هنر، همه س��اله پاتوق خيل عظيمي از عزاداران 
باسليقه و داراي تحصيلات دانشگاهي قابل توجه 
است. در اينجا نيز حضور عموم مردم مانند هيئت 
ميثاق با شهداي دانشگاه امام صادق)ع( آزاد است. 
تمامي امور هيئت توسط دانشجويان اداره مي شود و 
شما ممكن است هر ساله با يك برنامه جديد روبه رو 
ش��ويد.   برنامه هاي تدارك ديده شده البته همه 
سنگين، سنتي و پرمغز خواهد بود. لذا اگر از اين پس 
مي خواهيد به اين هيئت سري بزنيد، هرگز در مفيد 
بودن آن ترديد به خود راه ندهيد. دمام زني و نقالي 
از جمله مراسم خاص هيئت محبين اهل بيت)ع( 
محسوب مي ش��ود كه بعضاً در برخي از شب هاي 
عزاداري اجرا مي شود. دمام، س��ازي محلي است 
كه در گذشته براي خبركردن مردم براي عزاداري 
نواخته مي شده است و هنوز هم در برخي  از مناطق 
كشور نواخته مي ش��ود. دمام به همراه سنج و بوق 
نواخته مي شود. تلاوت هر روزه قرآن در مراسم  ها، از 
ديگر مختصات هيئت دانشجويي دانشگاه هنر است. 
بنا بر يك سنت حسنه، عزاداران در شب عاشورا نيز 
به تأس��ي از حضرت اباعبدالله)ع( با حضور قاريان 
برجسته به مدت يك ساعت و نيم به قرائت قرآن 
مي پردازند. عدم حضور بانوان در دسته هاي عزاداري 

اين هيئت دانشجويي، از ديگر ويژگي هاي آن است. 
بنا به گفته مس��ئولان هيئت، اين نبودن خانم ها 
به علت نظر رهبر انقلاب درباره شايسته نبودن حضور 

خانم ها در دسته عزاداري است. 
 اس��تفاده مؤثر از فيلم و تصوير نيز يك��ي ديگر از 
مميزات هيئت دانشگاه هنر به حساب مي آيد، به 
صورتي كه هر شب، پادكس��ت و كليپي از مراسم 
شب گذشته پخش مي ش��ود. احياي سنت مقتل 
خواني نيز از ديگر ويژگي هاي هيئت محبين اهل 
بيت)ع( به حس��اب مي آيد. با اين حال، شگفتانه 
داش��تن دانش��جويان هنر براي مخاطبان را بايد 
خاص ترين ويژگي اين هيئت دانست. همانگونه كه 
گفته شد، مخاطب هر ساله ممكن است با برنامه اي 
جديد و جذاب غافلگير ش��ود و سبك جديدي از 
پرداختن به حماسه حسيني را تجربه نمايد. همه 
اين ويژگي ها باعث شده است كه دانشگاه هنر در 
زمره انتخاب هاي اول عزاداران تحصيلكرده تهراني 
باشد. بر مبناي روايت صحيحي از امام صادق)ع( 
كه فرموده اند: »ش��يعيان ما قبل از ظهور قائم ما، 
بايد حيات خود را از كربلا بگيرند. « مراسم عزاداري 
حضرت اباعبدالله)ع( داراي جايگاه خاصي در روند 

تكامل تاريخي حيات شيعه و بشريت خواهد بود. 
لذا همزمان با اوج گرفتن هجمه هاي ناجوانمردانه 
نس��بت به مداحان برجسته كش��ور و مراسم های 
عزاداري حضرت اباعبدالله)ع(، فراهم آوردن زمينه اي 
براي به اشتراك گذاري تجربيات هيئت داري در بين 
هيئت هاي دانشجويي سراسر كشور اقدامي بسيار 
مفيد و ارزشمند خواهد بود. برگزاري چنين برنامه اي 
خواهد توانس��ت با زدودن نقاط ضعف هيئت هاي 
دانشجويي، ويژگي هاي متمايز هيئت هاي معروف 
را به همگان تسري دهد و به تبع آن، زمينه معرفي هر 
چه بهتر قيام جاودان عاشورا در بين قشر تحصيلكرده 
كش��ور را فراهم نمايد! طبيعتاً متولي انجام چنين 
برنامه اي بايد معاونت فرهنگي وزارت علوم باشد. با 
اين حال، حجم زياد اشتغالات سياسي و غيرفرهنگي 
اين معاونت، بعيد است فرصت برنامه ريزي و اجراي 
چنين مراس��مي را به آن بدهد. لذا بد نيس��ت اگر 
فعالان حاضر در هيئات دانشجويي سراسر كشور، 
خود به فكر برقراري چنين مراسم مفيدي در سال 

تحصيلي جاري باشند!

كامران حاجي حسني
   گزارش یک 

 سبك متفاوت عزاداري در دانشگاه هنر و امام صادق)ع(
 هيئت هاي دانشجويي و لزوم به اشتراك گذاشتن تجربيات

دست بافت
 مريم كمالي نژاد

شب هاي طولاني و ملال آور پاييز، دلتنگم مي كند. از يك تابستان 
گرم و پرهيجان رسيده ام به پاييز ملال آور خوابگاه. درخت پشت 
پنجره اتاق دارد كم كم زرد مي ش��ود. تنه��ا زيبايي پاييز همين 
درخت هاي رنگارنگ حياط خوابگاه هستند. هيچ وقت نفهميدم 
مردم چطور اين همه عاشق پاييزند و برايش شعر مي گويند. دلم 
براي مامان زري تنگ شده. ياد بگومگوهايمان در روزهاي كشدار 
تابستان كه مي افتم بيشتر دلم مي گيرد. كاش هر چه مي گفت را 
گوش مي كردم. تلفنم را برمي دارم و شماره خانه را مي گيرم. از اتاق 
بيرون مي آيم. دلم نمي خواهد جلوي دخترها، قربان صدقه مامانم 
بروم كه از فردا برايم دست بگيرند:»بچه ننه«! صداي مامان را كه 
مي شنوم بغض مي كنم، اما خوب بلدم جلوي خودم را بگيرم و فيلم 
بازي كنم. »سلام مامان، قربون صدات برم« مامان هم از آن طرف 
شروع مي كند به قربان صدقه رفتن و ابراز دلتنگي و پشت سر هم 
مي گويد: جات خيلي خاليه، دلمون برات يه ذره شده. كاش اين 
دانشگاه اينقدر دور نبود. آخه مامان جون لار كجا، تبريز كجا، لابد 
هوا هم خيلي سرده؟ خودتو خوب بپوشون مامان، تو عادت نداري 
زود س��رما مي خوري.« مي گويم: »باشه، ش��ما نگران نباشيد.« 
ناگهان، انگار چيزي به ذهنش مي رسد با نگراني مي گويد: »تو اصلًا 
لباس گرم با خودت بردي؟« مي خندم و خودم را لوس مي كنم كه 
»من اصلًا لباس گرم دارم كه با خودم بيارم؟« غصه اش مي شود. 
از پشت تلفن هم مي توانم حدس بزنم خط هاي صورتش را وقتي 
كه غصه مي نشيند توي دل مهربانش. مِن و مِن مي كند كه بگويد 
برو بخر، اما هر دويمان مي دانيم كه حتي يك ريال هم براي خرج 
اضافه نداريم. مي گويد: خودم برات مي بافم، زود مي بافم. مي گويم: 
»نمي خواد مامان جان، تو با اون دست درد، خيلي اذيت مي شي 
من كه بي لباس نموندم، همينا رو روي هم مي پوشم. تازه هنوزم 

هوا اينقدرا سرد نيست.«
برمي گردم توي اتاق، حالا به پاييز ملال انگيزم، غصه ناراحت و 
نگران كردن مامان هم اضافه شده. پتو رو مي پيچم دور خودم 
و كتاب را توي بغلم باز مي كنم. حواس��م پي مامان است كه به 
ذهنم مي رسد، ملال ش��ب هاي پاييز را با بافتني كردن درمان 
كنم. ش��ب ها بافتني مي كنم. هم حوصله ام س��ر نمي رود، هم 
يك لباس گرم با قيمت مناسب گيرم مي آيد. توي دلم خنده ام 
مي گيرد، تا به حال يكبار هم ميل بافتني را دست نگرفته ام. كاش 
به دغدغه هاي مامان براي اين كه به قول خودش »خانم گري« 
يادم بدهد دل داده بودم. خودش هزار و يك هنر دارد. خياطي، 
بافتني، آشپزي، سوزن دوزي و... من؟ هيچي! هميشه حاضر و 

آماده گذاشته اند جلويم. 
رو مي كنم به دخترها و مي گويم: بچه ها شماها هيچ كدوم بافتني 

بلديد؟ نيلوفر هيجان زده مي گويد: من من!
� به من هم ياد مي دي؟ 

نيلوفر با خوش��حالي مي گويد: آره، خودمم مي خوام شال گردن 
ببافم. كاموا بگير تا يادت بدم. 

دراز مي كشم روي تخت و درباره مانتوي دست بافت خودم رؤيا 
مي بافم... 

چرا پژوهش هاي ما خروجي ندارد؟
 پژوهش بايد از پله هاي پايين تري 
آغاز شود؛ به طور مثال تربيت يك 
دانشجوي سال اولي بسيار زمانبر 
است، چراكه اين دانشجو روش 
تحقيق و بيان مسئله را نمي داند. 
پژوهش با بخشنامه يا آيين نامه 
حل نمي شود بلكه نياز به زمان 
دارد. يك دانش آموز، 12 س��ال 
درس مي خواند، اما به يك مسئله 
تحقيقي ورود نكرده است. اين 
مسئله نشان دهنده اين است كه ما چقدر در آموزش وپرورش 

نسبت به تحقيق بيگانه ايم. 
وقتي اين دانش آموز به دانشگاه وارد مي شود، 600 استاد در 
برابر 6 هزار دانشجو وجود دارد. يك استاد چقدر مي تواند براي 
او وقت بگذارد، آن هم در دانشگاه هاي علوم پزشكي كه علاوه 
بر بحث آموزش، بهداشت و درمان نيز مطرح است؛ بنابراين 
يك حلقه مفقوده وجود دارد و آن اين اس��ت كه دانش آموز 
به دانشگاه راه پيدا مي كند بدون اينكه روش تحقيق را بداند. 
ما دانشگاه را يك جا و ديگر نهادها، سازمان ها و صنايع را در 
جاي ديگر در سيس��تم خود تعريف كرده ايم. پژوهش بايد 
در پاسخ به يك درخواست انجام ش��ود، ما هيچ درخواستي 
از سوي هيچ ش��ركت يا مؤسسه اي از دانش��گاه نداريم. اگر 
مي خواهيم در حوزه پژوهش خروجي داش��ته باش��يم بايد 
مسئولان صنايع، سازمان ها و دس��تگاه هاي اجرايي به اين 

نتيجه برسند كه دانشگاه مي تواند به آنها كمك كند. 
دليل آنكه در خارج از كش��ور حوزه پژوهش خروجي دارد، 
اين است كه شركت ها و مؤسسات آنها براي تحقيقات هزينه 
مي كنند و به همين دليل اگرچه دير اما حتماً خروجي خواهد 
داشت. پژوهش در خارج از كش��ور با پژوهشي كه در كشور 

وجود دارد، بسيار متفاوت است. 
تمام اعتبارات معاونت پژوهش��ي، اگر تنه��ا روي يك طرح 
هزينه شود، آن طرح به نتيجه نمي رسد. انتظاراتي از دانشگاه 
وجود دارد، اما از سوي ديگر امكانات دانشگاه براي پاسخ به 
اين انتظارات محدود است. اگر انتظار داريم پژوهش اعضاي 
هيئت  علمي با اين وضع به نتيجه برسد، اين انتظار قابل قبول 

و معقولي نيست. 

ر وايت دانشجويي

حرف استاد

 دكتر قاسم ساكي

 عضو هيئت علمي دانشگاه علوم 
پزشكي جندي شاپور اهواز

پايان نامه هايمان خاك مي خورد
  يوسف نگهداري

به گفته محقق��ان عصرحاضر، عص��ر پژوهش هاي علمي 
پيشرفته اس�ت. گس�ترش دان�ش و فن�اوري ن�وين و توانايي 
بالاي بشر معاصر در حل معضلات و مسائل جامعه، حاص�ل 
پ�ژوهش ب�وده و ه�ر اندازه مسائل جامعه پيچيده تر مي شود، 
ضرورت پرورش و جذب نيروهاي محق�ق و ايج�اد تشكيلات 
براي برنامه ريزي در س�اماندهي فعالي�ت هاي پژوهش�ي 

هوش�مندانه ني�ز بيش�تر احساس مي شود. 
اما تحقيقات دانشگاهي در ايران با موانع و محدوديت هاي 
زيادي روبه رو است كه مي توان به محدوديت هاي علمي، 
اطلاعاتي، مالي، محدوديت هاي ابزاري، قانوني و مقرراتي 
اشاره كرد.  وقتي دانشجوي تحصيلات تكميلي پژوهشي 
رس��مي را آغاز مي كند و در پايان بايد از فرضيه و سؤالات 
طرح ش��ده موضوع انتخابي دفاع كن��د و آن را در حضور 
متخصصان دانشگاهي به عنوان داور ارائه نمايد، بايد بتواند 
بدون محدوديت و با آرامش به پژوهش بپردازد اما در اين 
مسير بايد از هفتاد خوان بگذرد !دانشجو بدون آنكه آموزش 
خاصي ديده باشد يا در دوره كارشناسي ديد جامعي پيدا 
كرده باشد بايد موضوع انتخاب كند و تشخيص دهد در چه 
زمينه پژوهشي وارد ش��ود و پروپوزال بدهد. البته كمك 
استاد راهنما را نبايد فراموش كرد ولي آنچه همه ما مي دانيم 
استاد راهنما در بهترين حالت فقط حضور دارند تا باشند و 
بسيار كم پيدا مي شود استاد راهنمايي كه نقش راهنما را 
براي دانشجو ايفا كند.  مشكل بعدي كه دانشجويان با آن 
مواجه هستند مشغوليت بيش از اندازه اساتيد آنهاست. 
اساتيد يا در ش��ركت ها و پس��ت هاي مديريتي بيرون و 
درون دانشگاه مش��غول به كار اجرايي هستند يا بيش از 
اندازه دانشجو و پايان نامه قبول كرده اند و همين مسئله 
باعث مي شود كه حتي تا چند روز قبل از دفاع هم بعضاً از 
موضوع پايان نامه  دانشجويان خود نيز بي اطلاع باشند.  از 
طرفي با توجه به قوانين جديد نظير قانون سنوات و جريمه 
براي سنوات اضافي، دانشجو آنطور كه بايد نمي تواند روي 
پايان نامه وقت بگذارد و همان يكس��الي را هم كه درگير 
است علاوه بر پايان نامه و تحقيق بايد با مشكلات صنفي و 
آموزشي كه همه دانشجويان اين روزها با آن درگير هستند 
دست و پنجه نرم كند و همين مسئله باعث مي شود نتيجه 
تحقيقات آنچنان كه انتظار مي رود قوي نباشد.  نكته مهم 
ديگر مسئله مرز دانش است! دانشجويان و اساتيد در بحث 
تصويب موضوع پايان نامه در مرز دانش حركت مي كنند و 
موضوعاتي را بر مي گزينند كه جامعه علمي جهان در مورد 
آنها تحقيق و پژوهش مي كند اما سؤال اصلي اينجاست كه 
اين موضوعات چقدر به كار مي آيد و قابليت پياده س��ازي 
در داخل كشور را دارد؟ معمولاً اساتيد به اين دليل سراغ 
چنين موضوعاتي مي روند كه بتوانند از آنها مقالاتي علمي 
- پژوهشي در ژورنال هاي معتبر منتشر كنند و به وسيله آن 
ارتقا پيدا كنند و دانشجويان هم تا حد زيادي مجبورند به 
اين خواسته اساتيد تن دهند، بنابراين وقتي كار پايان نامه 
به پايان برسد و مقاله آن منتشر شود چون تا سال هاي سال 
قابليت پياده سازي ندارد پايان نامه در قفسه هاي كتابخانه 

خاك مي خورد!

تريبون دانشجويي

اين من را نگران مي كند
گزارش هايي به من مي رس��د كه بعضي از طرح هاي كلان 
در موضوعات تحقيقاتي مهم مثل هوافضا، ماهواره و امثال 
اينها، دچار توقف يا لنگي اس��ت؛ اين من را نگران مي كند، 
اين را مي خواهم اينجا بگويم كه مطالبه عمومي باشد، من از 
مسئولان امر به طور جدي درخواست مي كنم به اين مسائل 
بپردازند. اين طرح ها، طرح هاي بسيار مهمي است؛ حتي 
بعضي از طرح هاي تحقيقاتي مربوط به انرژي هس��ته اي 
همين طور ]است [. اينها نبايستي مطلقاً توقف پيدا كند؛ 
نبايد تعطيل يا نيمه تعطيل باشد كه مي گويند بعضي از اينها 
نيمه تعطيل است يا بعضي مُشرف به تعطيل است. من به 
نظرم مي رسد اينجا هم معاونت علمي مي تواند در اين زمينه 
نقش ايفا كند؛ حالا يا اينها اصلاً بكلي محول بشود به معاونت 
علمي و دانشگاه ها اين را بسپرند به معاونت علمي، يا لااقل 
معاونت علمي در اين زمينه نقش ايفا كند؛ خيلي مهم است. 
اينها، هم خسارت علمي است براي ما، هم دانشمند جواني 
كه در بخش مثلاً هسته اي يا در بخش هوافضا يا در بخش نانو 
يا زيست فناوري با اميدواري مشغول فعاليت است، وقتي كه 
اين بخش م��ورد بي اعتنايي قرار مي گي��رد و نيمه تعطيل 
مي شود، مأيوس مي شود. من قبلاً هم عرض كرده ام كه يأس 
و نوميدي جوانان ما خيلي خطر بزرگي است. حالا بنده اينجا 
يادداشت كرده ام كه اين طرح ها يا بايد به معاونت علمي داده 
بشود يا لااقل معاونت علمي يك اشراف حسابي بر اينها داشته 

باشد؛ استعدادها بايد به سمت اينها جذب بشوند. 
… يكي از چيزهايي ]هم [ كه مي تواند خيلي مفيد باشد، 
برگزاري اردوهاي جهادي براي نخبگان است. اين اردوهاي 
جهادي خيلي چيزهاي باارزشي اس��ت؛ حضور بچه هاي 
نخبه در اينجاها اولاً شما را با اوضاع كشورتان آشنا مي كند، 
با قشرها آشنا مي كند، شما را با وظايف سنگيني كه برعهده 
همه ما هست آشنا مي كند، شما را با كم كاري هاي ما در طول 
اين سال هاي بعد از انقلاب آشنا مي كند - يك جاهايي واقعاً 
ما كم كاري داشتيم- و حركت مي دهد؛ اين خون در رگ هاي 

انسان با حضور در يك چنين جاهايي جريان پيدا مي كند. 
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